
 PhDr. Petr Dvořák, Ph.D. 
   předseda Akademického senátu 

Jihočeské univerzity 
v Českých Budějovicích 

 

 

Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích  
Akademický senát 
Branišovská 1645/31a  
CZ - 370 05 České Budějovice 
 

E/ ju-akad-senat@sender.jcu.cz 
www.jcu.cz 

IČ 60076658 
DIČ CZ60076658 

 

 

Zápis ze zasedání Akademického senátu Jihočeské univerzity ze dne 30.4. 2024 
 

Přitomní (bez titulů):  Bahenský Petr, Bláha Martin, Čapková Tereza, Červený Martin, 
Dedecius Damián, Dudová Anna, Dvořák Martin, Dvořák Petr, Havelka Zbyněk, Hošek 
Zdeněk, Hudáčková Andrea, Juráň Josef, Kaplická Yakimová Vera, Karvánková Petra, Kincl 
Pavel, Koreňová Noemi, Kotlárová Petra, Koutská Anna, Kresan Jan, Kůrková Eliška, Lisner 
Aleš, Luksch Jakub, Nota Josef, Novák Milan, Ondr Pavel, Pražáková Kateřina, Prnka 
Martin, Rašpličková Magdalena, Regenda Jan, Slobodník Martin, Smetana Pavel, Strnad 
Zdeněk, Šedová Lenka, Škrabánek Jan, Volek Tomáš, Zbudilová Helena, Zeman David, 
Zusková Eliška 
 
Nepřítomní (bez titulů): Laštovičková Olga, Strouhová Alžbeta 
 
Hosté (bez titulů): Kozák Pavel, Hojdekr, Michal 
 
Průběh jednání: 
 

Předseda AS JU přivítal přítomné členy akademického senátu. Dále přivítal na 
zasedání akademického senátu rektora JU a kvestora JU. V úvodu jednání předseda 
akademického senátu seznámil členy akademického senátu s návrhem na zapisovatele, 
ověřovatele a skrutátory. 
 
Zapisovatel: M. Červený 
HLASOVÁNÍ: 
PRO: 35 
PROTI: 0 
ZDRŽEL SE: 0 
 
Ověřovatelé zápisu: J. Kresan, A. Lisner 
HLASOVÁNÍ: 
PRO: 35 
PROTI: 0 
ZDRŽEL SE: 0 
 
Skrutátoři: Z. Havelka, P. Kincl 
HLASOVÁNÍ: 
PRO: 35 
PROTI: 0 
ZDRŽEL SE: 0 
 
AS JU schválil zapisovatele M. Červeného, ověřovatele zápisu J. Kresana, A. Lisnera a 
skrutátory Z. Havelku a P. Kincla.  
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Po schválení těchto částí předseda AS JU seznámil členy AK JU s programem a požádal o 
jeho schválení. Poté předseda AS JU přivítal novou členku AS JU A. Dudovou z Teologické 
fakulty JU. 
 
 
Program jednání: 
 

1) Organizační záležitosti AS JU 
2) První etapa procesu tvorby a schvalovaní rozpočtu JU na rok 2024 
3) Projednání návrhu nového člena Knihovní rady ze studentské komory AS JU 
4) Různé 

 
 
BOD č. 1. Organizační záležitosti AS JU 
 
HLASOVÁNÍ: 
PRO: 35 
PROTI: 0 
ZDRŽEL SE: 0 
 
AS JU jednohlasně odsouhlasil program jednání AS JU. 
 
BOD č. 2. První etapa procesu tvorby a schvalovaní rozpočtu JU na rok 2024 

Předseda AS JU předal slovo rektorovi JU, který stručně představil rozpočet JU na rok 2024. 
Rozpočet se začal koordinovaně sestavovat ještě za předchozího vedení a poté se dokončil  
novým vedením. Metodika rozpočtu JU zůstala stejná. Rozpočet je tvořen v koordinaci s 
děkany jednotlivých fakult. 

 
Rektor univerzity předal slovo kvestorovi.  
 

Kvestor JU poděkoval senátorům za slovo a obrátil se na senátory s dalšími dotazy k 
rozpočtu. 
 

Senátor T. Volek – doporučuje, aby byly připomínky ekonomické komise AS 
předloženy na vědomí členům AS. Dne 12. března 2024 se uskutečnilo jednání s vedením 
univerzity. Bylo diskutována struktura financování zaměstnanců (institucionální, projektová 
část). Dále byly projednány ceny energií, strategické aspekty a stav výstavby nové budovy 
Auly JU. 
 
K předloženému rozpočtu mají členové EK několik doporučení či připomínek.  
  

• I přes výrazné zlepšení oproti předchozímu roku by JU měla důsledněji dohlížet na 
zhodnocování (úročení) volných finančních prostředků JU (např. převést prostředky ze 



 PhDr. Petr Dvořák, Ph.D. 
   předseda Akademického senátu 

Jihočeské univerzity 
v Českých Budějovicích 

 

 

Jihočeská univerzita v Českých Budějovicích  
Akademický senát 
Branišovská 1645/31a  
CZ - 370 05 České Budějovice 
 

E/ ju-akad-senat@sender.jcu.cz 
www.jcu.cz 

IČ 60076658 
DIČ CZ60076658 

 

 

spořícího účtu (330 mil. Kč - 3,75 %) na výše úročené termínované vklady u ČSOB, 
KB či jiné systémově významné banky (5 % a více)). 

• JU by měla z důvodu minimalizace rizika (případných ztrát viz Sberbank (ztráta JU 
cca -20 mil. Kč)) primárně využívat pro částky vyšší než 2,5 mil. Kč (100 tis. EUR) 
obchodní (komerční) banky ze seznamu ČNB J-SVI, které jsou systémově 
významné pro finanční systém a ekonomiku ČR.  

• V příštím roce by bylo vhodné se vrátit k ustálenému pravidlu, kdy by se měl 
rozpočet rektorátu vyvíjet stejným směrem jako rozpočet celé univerzity. 

 
Kvestor JU reagoval na doporučení ekonomické komise JU. Co se týče osobních nákladů, 
existuje nový Mzdový předpis JU (platí i pro Rektorát i Akademickou knihovnu), který se 
týká navýšení tarifů cca o 5 %. Zde dochází k nárůstu osobních nákladů u všech součástí JU. 
 
Velkým výpadkem zdrojů na krytí osobních nákladů je projekt NPO, kde byl výpadek 
projektových zdrojů meziročně vyčíslen na 10,9 mil. Kč (čerpání projektu plánováno do 
konce roku 2023). 
Celková potřeba „nepokrytých“ osobních nákladů je cca 16,1 mil. Kč (Mzdový předpis JU a 
výpadek projektových zdrojů). V důsledku těchto skutečností v meziročním srovnání nákladů 
mezi roky 2023 a 2024 dochází (i přes optimalizaci nákladů) k nárůstu potřeb rektorátu vůči 
fakultám zhruba 9 mil. Kč ve složce osobních nákladů. 
 
Tento nárůst neodpovídá celkové částce 16,1 mil. Kč. a to z dvojího důvodu: prvním 
důvodem je, že JU měla na úrocích příjem 32 mil. Kč a část těchto prostředků využije na 
tento výpadek (po dohodě s děkany fakult).Druhým důvodem je, že na některých odděleních 
REK docházelo k úbytku zaměstnanců a snížení mezd.. 

Struktura financování osobních nákladů byla výrazně změněna. Využití fondu, příjmů z úroků 
na účtech JU - meziroční nárůst byl využit k pokrytí chybějících projektových zdrojů, což není 
dlouhodobým koncepčním řešením, protože výnosy z úroků budou mít klesající tendenci. 

Sberbanka – 95 % pohledávky JU bylo uspokojeno. JU prostředky vložila na termínované 
vklady (261,3 mil. Kč). Univerzita prozatím neobdržela 5% pohledávky (13,7 mil. Kč). 
Univerzita se v současné době snaží minimalizovat finanční ztrátu. 
Nárůsty cen energií - letošní rok bude pravděpodobně vykazovat výrazný nárůst nákladů za 
energie (u elektřiny hlavně kvůli zvýšení regulované složky ceny)e. Univerzita energie 
soutěží s dalšími školami, korporacemi, aby ceny byly regulovány na nejnižší možnou 
úroveň. 
Kvestor JU a rektor JU souhlasí s tím, že prostředky univerzity by měly být uloženy ve 
systémově důležitých bankách pro Českou republiku.  
 
Rektor JU dodává, že v době uložení prostředků u Sberbank ze strany předchozího vedení JU 
bylo pro univerzitu patrně výhodné tyto prostředky zde uložit a nikdo nemohl predikovat, jak 
to dopadne. 
Senátor Volek doporučil vedení univerzity, aby bylo opatrné, aby se v budoucnosti 
neopakovalo něco podobného, a aby se univerzita zaměřila na systémově důležité banky. 
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Předseda AS JU zahájil diskusi. 
 
V diskusi vystoupili J. Regenda, kvestor JU, rektor JU, A. Lisner. 

Senátor J. Regenda: Volné bankovní prostředky ve výši 1,7 miliardy Kč jsou naše 
univerzitní úspory, ale zároveň roste inflace a vysoké školy jsou podfinancované, zaměstnanci 
mají nízké platy. Jak je možné, že univerzita má tolik finančních prostředků uspořených? 

Kvestor JU reagoval na otázku senátora J. Regendy: Co se týká výnosů, tak tyto 
prostředky mají na druhé straně náklady, případně následně generují fondy rektorátu, fakult a 
jednotlivé fakulty s nimi mohou nakládat podle svého uvážení. Jedná se o prostředky 
jednotlivých fakult, do kterých vedení JU nezasahuje. 

Rektor JU dodal, že vše záleží na politice jednotlivých fakult (fondy příspěvků, resp. z 
vedlejších činností apod.). Fakulty mají svoje vlastní investiční záměry. Mzdové náklady - 
pokrývání těchto nákladů z fondů je krátkodobé řešení, nikoli dlouhodobá koncepce. 

Předseda AS dodal, že problematiku financování vysokoškolských pedagogů řešili na 
úrovni Fóra předsedů akademických senátů univerzit a VŠ v České republice. 
 
Další otázky: 

Senátor A. Lisner se zeptal, jaká je dlouhodobá vize rozdělování prostředků na 
jednotlivé součásti (fakulty) vzhledem k tomu, že relativní nárůst financí pro rektorát je 
dlouhodobě o několik procent vyšší (např. v rozpočtu pro rok 2024 o 10.81%) než je 
průměrný nárůst rozpočtu fakult (pro 2024 o 4.89%) a zda má rektor a kvestor pocit, že je toto 
udržitelný způsob rozdělování financí. 

Kvestor JU reagoval, že v této formě rozpočet není dlouhodobě udržitelný. Trend 
nepředvídá, jak ceny nepoměrně rostou. Rektorát musí usilovat o to, aby doplnil projektové 
zdroje alespoň na úroveň, kterou měl dříve. Pak se poměr vrátí do srovnatelných čísel. Nyní 
byl výpadek operačních programů, jež se podaří do příštího rozpočtu vylepšit. 

Rektor JU dodal, že připomínka je relevantní a že se bude snažit o vyrovnanější 
rozpočet (alokace na fakulty vs. rektorát), ale zároveň upozornil, že toto není priorita. 
Prioritou je systémovost a přehlednost celého rozpočtu. 
Dále zmínil, že informoval děkany fakult o předpokládaném nárůstu financování VŠ. Tyto 
prostředky by měly být investovány do zvýšení kvality, do studentů, postdoktorandů, vědy a 
kvalitních profesních oborů, které mají klíčový význam pro společnost. Tyto fakulty by měly 
dostat větší finanční prostředky od Ministerstva školství ČR. Bude to složitý proces, ale zatím 
neexistuje přesná metodika. Dalším krokem je, aby univerzita dosáhla tzv. akreditačního 
hodnocení univerzity 2026 a stala se členem Asociace výzkumných univerzit na úrovni 
republiky. Je důležité investovat a podporovat management, aby univerzita získala 
mezinárodní a evropské projekty. U ZSF se očekává, že v budoucnosti dojde k navýšení počtu 
přijatých studentů o 20 až 40 %. 
 

Předseda AS JU uzavřel diskusi a zahájil hlasování. 
 
HLASOVÁNÍ: 
PRO: 34 
PROTI: 0 
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ZDRŽEL SE: 1 
  
AS JU schvaluje první etapu procesu tvorby a schvalování rozpočtu JU na rok 2024. 
 
BOD č. 3: Projednání návrhu nového člena Knihovní rady ze studentské komory AS JU 
 

Předseda AS informoval členy, že je třeba navrhnout nového člena knihovní rady za 
studentskou komoru, neboť M. Dvořák ukončil studium. D. Dedecius navrhl senátora J. 
Luksche, který se jmenováním souhlasil. Další návrhy nebyly podány, a proto bylo 
přistoupeno k tajnému hlasování. 

Novými skrutátory byli jmenováni z řad členů akademické obce a AS JU senátor M. 
Dvořák a senátor M. Prkna ze studentské části AS JU. 
 
HLASOVÁNÍ O NOVÝCH SKRUTÁTORECH: 
PRO: 35 
PROTI: 0 
ZDRŽEL SE: 0 
 
 
Poté proběhlo tajné hlasování o novém členovi Knihovní rady. 
PRO: 33 
PROTI: 0 
ZDRŽEL SE: 1 
NEPLATNÝ HLAS: 1 
 
AS JU schválil jmenovaní J. Luksche za člena Knihovní rady. 
 
 
 
 
BOD č. 4: Různé 
 

Předseda AS zahájil tento bod a informoval členy AS JU, že na zasedání pozval 
kolegyni Dr. Smutnou, aby představila potřebu revize Volebního a Jednacího řádu AS JU. 
Podle Dr. Smutné mohou být některé části těchto dokumentů z legislativního hlediska 
problematické. Předseda AS JU a rektor univerzity navrhují, aby Dr. Smutná na podzim 
vykonala kontrolu a následně předložila návrhy na řešení problematických částí. V diskusi 
vystoupili rektor univerzity P. Kozák, dále T. Volek, Dr. Smutná a předseda AS JU. Předseda 
AS JU požádal členy legislativní komise, aby Dr. Smutné pomáhali při revizi uvedených 
předpisů. Dr. Smutná je zaměstnaná na částečný úvazek na JU. 

Senátor P. Smetena se obrátil na předsedu AS s žádostí o stanovení termínů zasedání 
AS JU s předstihem na celý rok. Předseda AS tento návrh uvítal a dodal, že předchozí 
zasedání AS JU vyžadovala operativní stanovení termínů zasedání AS JU z důvodu nástupu 
nového rektora do funkce. 
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Senátor J. Regenda vznesl dotaz na odpovědnost členů AS JU, kteří neplní své 
povinnosti. 

V diskusi vystoupil předseda AS JU, místopředseda AS JU Z. K. Strnad a rektor JU. 
Místopředseda AS JU D. Dedecius informoval, že studenti JU vyjadřují obavy 

v souvislosti se Olympiádu dětí a mládeže, která se bude konat od 18. června do 5. července 
2024 v Českých Budějovicích. Uvedl, že studenti ubytovaní na kolejích JU musí v tomto 
období opustit své ubytování (kromě zahraničních studentů). Tito studenti mají v době 
zkouškového období problémy se sháněním ubytování. 

V diskusi dále vystoupil rektor JU P. Kozák, D. Dedecius, K. Pražáková a J. Regenda. 
Rektor doplnil, že se o tomto problému dozvěděl pozdě, když už byly vyhlášeny zápočtové a 
zkouškové termíny, ale projedná tuto problematiku na kolegiu děkana a požádá děkany a 
děkanky, aby apelovali na zkoušející, aby pokud možno nevypisovali termíny zkoušek a 
zápočtů v době konání Olympiády dětí a mládeže. 
 
Usnesení AS JU:  

Akademický senát Jihočeské univerzity žádá vyučující JU vyjít studentům v rámci 
zkouškového období pokud možno vstříc při vypisování a konání zkoušek a zápočtů po dobu 
konání Olympiády dětí a mládeže 2024, kdy studenti nemají možnost ubytování na kolejích 
JU. 
 
HLASOVÁNÍ: 
PRO: 28 (z celkového počtu přítomných senátorů AS JU) 
PROTI: 0 
ZRDŽEL SE: 0 
 

Předseda AS informoval členy AS JU, že inaugurace rektora JU se uskuteční 14. 
května 2024. Dále oznámil, že AS JU bude mít na svých zasedáních stálé zapisovatele, a to 
Dr. Noskovou, T. Čapkovou a P. Kotlárovou. 
 
HLASOVÁNÍ O NÁVRHU STÁLÝCH ZAPISOVATELŮ AS JU: 
PRO: 26 (z celkového počtu přítomných senátorů AS JU) 
Proti: 0 
Zdržel se: 2 
 

Senátor M. Novák navrhl, aby AS JU projednal výpočtový klastr na následujícím 
zasedání. 

Předseda AS JU informoval členy, že další zasedání AS JU se uskuteční 25. června 
2024, zároveň poděkoval všem přítomným členům za účast. 

 
 
Zápis vyhotovil: M. Červený 
Zápis ověřil: J. Kresan, A. Lisner 
 
 
 


